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24. september 2022 

Lintrup-Hjerting Menighedsråd 

Menighedsrådsmøde 

torsdag d. 29. september kl. 19.00 

I konfirmandstuen, Lintrup præstegård  

Dagsorden/Referat 

Afbud fra: Anne Kvistgård 

1. Budget 2023 
Provstiudvalgets endelige rammeudmelding for 2023 fastsætter en driftsramme for 2023 på 
1.641.738 kr. Det betyder, at menighedsrådets ansøgning om en bevilling på 251.063 kr. til ny 
grusbelægning til gangarealerne omkring kirken er imødekommet, og at ansøgningen om 
merbevilling til dækning af øgede energiudgifter og til løn-og prisstigninger på driften ligeledes er 
imødekommet. 
Omvendt er ansøgningen om en merbevilling på 46.139 kr. til dækning af en række merudgifter på 
driften ikke imødekommet. Provstiudvalget har heller ikke godkendt ønsket om at videreføre de 
nuværende vederlag til formand m.fl. uændret. De nuværende vederlag skal således reduceres med 
13.516 kr.  
Det vedtagne budget for 2023 skal afleveres til Provstiudvalget senest d. 15. november 2022.  
Et forslag til budgettilpasninger udarbejdet af Dorte Hundstrup er vedhæftet dagsordenen. Den 
foreslåede tilpasning af vederlag er fordelt ligeligt med 3.379 kr. til hver af de 4 poster.  
Det tilrettede budgetforslag er udsendt til menighedsrådsmedlemmerne af Dorte Hundstrup d. 15. 
september 2022. 
 
Til drøftelse.  

Referat: 6050 Årlig udflugt nedsættes med 5000 kr. flyttes til 5100 præstegård. 6100 Honorarer 
nedsættes med 2000 kr., som flyttes til buskørsel 3200.  
 

2. Status økonomi 2022. 
Provstikontoret har oplyst, at likviditetslånet på 223.327 kr. til dækning af merudgifter ved ny 
materielplads m.v. skal tilbagebetales til Provstiudvalget inden udgangen af 2022. Indestående i 
banken er pt. ca. 500.000 kr. 
 
Til orientering   

Referat: Regnskabet for renovering og ombygning af graverhus er pt.  ikke gjort endelig op, det sker 
snarest 

. 
 

3. Regnskab 2021 
Regnskabet for 2021 er nu gennemgået af revisor, som har udarbejdet en revisionspåtegning og et 
protokollat, hvori der gøres rede for de gennemførte revisionsarbejder og for ansvar for regnskab 
og revision. Revisors konklusion er, at revisionen ikke giver anledning til væsentlige bemærkninger. 
Revisor har som tidligere nogle kommentarer om den manglende funktionsadskillelse ved 
varetagelsen af menighedsrådets regnskabsopgaver og betalingsforretninger – protokollatets punkt 
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8-12 Den manglende funktionsadskillelse skyldes praktiske forhold som følge af vores begrænsede 
størrelse og er tidligere forklaret, uden at det har givet tilsynsmyndigheden – provstiudvalget - 
anledning til bemærkninger. 
Det reviderede regnskab med revisionsprotokollat og menighedsrådets eventuelle bemærkninger 
til revisionsprotokollatet skal sendes til Provstiudvalget senest d. 15. oktober 2022. 
 
Til beslutning. 

Referat: Regnskabet med protokollat og revisionspåtegning godkendt 
 

4. Restancesag (lukket punkt) 
 
Til beslutning.  

Referat: Sagen overgives til gældsstyrelsen. 
 

5. Kirkelivet 
Der har siden sommerferien været 2 tilfælde (mindst) af messefald i Lintrup Kirke  –  
søndagsgudstjenester, hvor antallet af kirkegængere har været mindre end 5. Generelt har 
deltagelsen i gudstjenester været mindre i de fleste kirke efter corona-restriktionerne.  
Spørgsmålet er hvad, der kan gøres for at styrke deltagelsen i gudstjenesterne.  
Elizabeth har lavet en række forslag om aktiviteter i og omkring kirken: 

a. En søndag hver måned holdes gudstjenesten som en eftermiddagsgudstjeneste, 
evt. som børne- og familiegudstjeneste med efterfølgende spisning.  

b. En hverdagsgudstjeneste i Hjerting Kirke i januar. Gudstjenesten planlægges 
sammen med pastor Mira Pedersen fra Bække. 

c. Musikgudstjeneste med Bamse-sange. Inspirationen er Bamsefilmen. ”I en Lille Båd, 
der gynger" og "Hansen" er fx to oplagte sange. På Friskolen er der en musiklærer, 
som er dygtig til at spille på guitar, og måske kender han også andre, der kan spille 
og kunne have lyst til det. Måske en idé til byfestgudstjenesten? 

d. Som afslutning på minikonfirmandundervisningen i den kommende sæson holdes 
en BUSK-gudstjeneste, ligesom det skete i marts 2022.  

e. Godnat i Kirken. Målgruppen er de tre til femårige, men alle kan naturligvis komme. 
Konceptet går ud på, at man mødes kl. 17, spiser og derefter går over i kirken og 
synger nogle salmer og beder et Fadervor og hører en godnathistorie. 

Til drøftelse. 

Referat: Der arbejdes videre med forslagene. Der er kirkekaffe efter gudstjenesten d. 16. 
oktober. Der serveres kaffe til gudstjenesten d. 6. nov. kl. 14.00 ( Alle Helgen) 

6. Energibesparende tiltag 
Kirkeministeriet opfordrer til, at menighedsrådene m.fl. sparer på energien svarende til de 
initiativer, som er iværksat i den offentlige sektor. Det drejer sig om 

a. Opvarmning til 19 grader på arbejdspladser og arbejdsfunktioner, hvor det er 
muligt og teknisk egnet.  

b. Slukning af unødig belysning. 
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c. Forkortelse af fyringssæsonen og reduktion af driftstid for varme og ventilation. 
d. Medarbejderinformation om energibesparelser. 

 
Ved Lintrup-Hjerting kirker kan vi spare på varmen ved at slukke helt ned for varmen 

mellem gudstjenesterne og lukke op igen 24 timer før en gudstjeneste (lørdag kl. 

12.00). Vi kan ligeledes droppe belysningen af kirkerne og julebelysningen.  

Elizabeth har desuden foreslået, at gudstjenester i pastoratet sammenlægges, så den 

fælles gudstjeneste f. eks. holdes i Hjerting Kirke, som på grund af størrelsen må 

formodes at være billigst i energiforbrug.  
Biskoppens officielle holdning er, at der skal være gudstjeneste i alle pastoratets kirker, men at 

han selvfølgelig vil overveje enkelttilfælde, hvis der ansøges. Hans holdning er, at folk er 

vænnet fra at gå i kirke efter coronatiden, hvor der blev skåret ned på gudstjenester. Det har 

han måske ret i, men de kommer næppe tilbage, blot fordi man bare bliver ved med at holde 

gudstjenester i alle kirkerne.  

Elizabeth: ”I en tid hvor rigtig mange mennesker kæmper med at betale for helt almindelige ting 

og må gå fra hus og hjem på grund af varmeregninger, synes jeg det er uforsvarligt at varme en 

gigantisk kirke som Hygum op. Lintrup Kirke er også ganske stor og dem begge på en gang, er 

virkelig meget. Jeg har mange gange hørt, at det er rigtig svært at få folk til at krydse Hjortvad 

Å. Måske er jeg jubeloptimist, men jeg spekulerer på, om dette her var noget, der ville kunne få 

dem til det. Der sidder jo ikke en eneste i kirken, som ikke er påvirket af stigende priser”.  

 

Spørgsmålet om at holde en gudstjeneste i pastoratet for at spare på energien besluttes i 

fællesmøde. 

 

Til drøftelse.  

Referat: De forskellige tiltag er gennemført. Sagen drøftes i øvrigt på næste fællesmøde. 

7. Arbejder 
Status for afslutning af byggeri af materielplads m.v. 
 
Til orientering. 

Referat: Arbejdet på graverhus og plads er gennemført. Regnskabet afsluttes snarest. 
 

8. Lintrup kirke 
Fortsat drøftelse af fremtidig opvarmning af Lintrup Kirke, jf. beslutning på mødet d. 24. august 
2022. 
 
Til drøftelse. 

Referat: Der arbejdes med radiatorer langs væggene, vandbåren. 
 

9. Hjerting Kirke (udsat fra sidste møde) 
Det er aftalt med klokkefirmaet Thubalka, at firmaet laver et tilbud på en ny kirkeklokke med 
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automatisk ringningsanlæg til kirken i Hjerting. Det er aftalt, at tilbuddet skal udformes med 
projektbeskrivelse og budget, så det kan danne grundlag for myndighedsbehandling hos stiftet og 
efterfølgende ansøgning om finansiering af klokken hos fonde. Tilbuddet skal ligeledes kunne 
bruges til en ansøgning om bevilling til anskaffelse af automatisk ringeanlæg og til følgearbejder, 
som ikke kan finansieres af fonde.   
 
Inden ansøgningen kan sendes til Stiftet skal menighedsrådet beslutte hvilken tekst, der skal 
indstøbes i den nye kirkeklokke. Jens Christian Andersen har d. 14. august 2022 udsendt et notat 
(18 sider) om tekst på kirkeklokker udarbejdet af Kirkeministeriets tidligere klokkekonsulent.  
 
Om teksten på Hjerting Kirkes nuværende kirkeklokker skriver Nationalmuseet i værket Danmarks 
Kirker: 

”Klokke, 1411, støbt af Hans Bonste (Hans Bonstede). Indskrift med minuskler: » 1 v hu(n)deir i i 

maria anna niculaus anno do(min)i milesimo quatragesimo (!) u(n)decimo messter hans bonstde jep 

torkelsen«. Uldall (p. 78) læser den første vanskelige del: v(er)bu(m) dei f i i og mener, det skulle 

betyde verbum dei f(actum) e(st) c(aro) »Guds ord blev kød«. Det øvrige må oversættes »Maria, 

Anna, Nicolaus. I herrens år 1411. Mester Hans Bonstd(e)e. Jep Torkildsen«. Den første del anbragt 

som frise mellem gotiske blomster på buestilke, mesterindskriften på legemet mellem 

rammestreger. Tvm. 73 cm.” 

Ved mødet d. 24. august 2022 blev det besluttet at udsætte sagen, og at alle overvejer en mulig tekst. 

 

Til drøftelse og beslutning.  

Referat: Forslag - Frygt ikke. Se jeg forkynder jer en stor glæde. 

10. Personaleforhold 
a. Nyt fra medarbejderrepræsentanten 
b. Nyt fra kontaktpersonen: Kontaktpersonen undersøger muligheden for at ansætte vikar. 
c. Arbejdsmiljø 
d. Beslutning om engangsvederlag: Der udbetales et engangsvederlag på 10.000 kr. til Anne 

Kvistgård. 
 

11. Aktiviteter 
a. Sognemøde d. 2. oktober  

Der er planlagt sognemøde efter gudstjenesten søndag d. 2. oktober kl. 14.00. Sognemødet 
holdes i spejderstuen. Mødets dagsorden er 

i. Beretning om virksomheden siden sidst og lidt om fremtiden ved formanden 
ii. Menighedsrådets økonomi ved kassereren. Hvis Dorte H. har forfald sker det ved 

formanden. 
iii. Menighedsrådets projekter og anskaffelser 

1. AV-udstyr i kirken 
2. Materielplads m.v. 
3. Kirkegårdsplan Lintrup 
4. Fornyelser i Lintrup kirke med særligt henblik på varmeanlæg 

Ved kirkeværgen. 
iv. Hjerting Kirke 

Hvad sker der. Fremtid 
v. Andet (frivillige, styrkelse af kirkelivet?) 

Ved mødet bydes der på sønderjysk kaffebord light.  
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Mødets emner og fordeling af arbejdsopgaver drøftes og besluttes. 
b. Andet. 

Referat: Opgaver fordelt. Kage bestilt. Vi møder 13.30 i Spejderstuen og gør klar 
 

12. Ophævelse af Thomas Lassens legat I og II, Hjerting sogn 

Ovennævnte legater har i en årrække henstået urørte hos Lintrup-Hjerting menighedsråd på konti i 

Frøs Sparekasse.  Legaternes kapitaler er i alt 47.871,74 kr. fordelt med 45.969,82 kr. for legat I og 

1.871,92 kr. for legat. Legatkapitalen giver intet afkast og udhules løbende p.g.a. inflationen.  

Menighedsrådet har ikke oplysninger om legaternes fundats, men af papirer overtaget fra 

Hjerting menighedsråd synes at fremgå, at formålet med legatmidlerne er at støtte 

mindrebemidlede personer (hjælp til fattige). Af de overtagne papirer fremgår ligeledes, at der 

ikke har været ubetalt legatportioner siden 1979.  

Som følge af legaternes ringe størrelse vil det være nærliggende at opløse legaterne. Opløsning 

kræver tilladelse fra Civilstyrelsen. Civilstyrelsens praksis1 er, at opløsning af en fond(legat) 

tillades, hvis 

• Legatets aktiver ikke overstiger 3-4 mio. kr. 

• Legatet har eksisteret i mindst 10 år. 

• Der ikke længere er et rimeligt forhold mellem legatets formål og legatets formue 

Når der gives tilladelse til at opløse et legat, skal legatmidlerne som udgangspunkt bruges i 

overensstemmelse med legatets formålsbestemmelser, medmindre legatets fundats har en 

opløsningsbestemmelse. Opløsningen kan ske på én gang eller over en periode på op til 3 år. 

Brug af legatmidlerne til andet end legatets oprindelige formål tillader Civilstyrelsen kun, hvis det 

er umuligt at efterleve formålet, eller det er klart uhensigtsmæssigt. 

Det tidligere Hjerting Menighedsråd har flere gange forgæves forsøgt at få legaterne ophævet 

(ifølge de overtagne papirer i 1988, 1996 og 1997). Af papirerne fra 1996 og 1997 fremgår, at 

Menighedsrådet ønskede at bruge legaterne til vedligeholdelse eller forskønnelse af Hjerting 

Kirke.  

i ansøgningen fra 1996 til Civilretsdirektoratet (nu Civilstyrelsen) har Ribe stift på vegne af hjerting 

menighedsråd anført, at der ”eksisterer åbenbart ikke fundatser for legaterne – formålet skulle 

være at tilgodese mindrebemidlede i Hjerting sogn”. Stiftet oplyser endvidere i ansøgningen, at 

”formanden, Aksel Termansen, der har længst anciennitet og som har talt med sin fader (der 

tidligere har været formand for menighedsrådet), mener også legatets formål har været støtte til 

mindrebemidlede”. 

I ansøgningen fra 1997 om opløsning af legaterne har Hjerting Menighedsråd anført, at der i 

menighedsrådet er ”enighed om, at legaterne er stiftet med formål: forskønnelse/udsmykning af 

Hjerting kirke, og at ”menighedsrådet ser gerne kapitalen anvendt til dette formål”. 

Civilretsdirektoratets begrundelse for afslaget på ansøgningen var, at Ribe Stift tidligere havde 

oplyst Civilretsdirektoratet om, at legatets formål er at yde hjælp til fattige, og at Stiftet ved 

ansøgningen i 1996 om opløsning af legaterne havde oplyst, ”at legaternes formål er at tilgodese 

mindrebemidlede i Hjerting sogn”.  

 
1 Kilde: Civilstyrelsens hjemmeside. Ofte stillede spørgsmål. 
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På denne baggrund må det forventes, at Civilstyrelsen vil tillade, at legaterne opløses, hvis 

legatpengene bruges til støtte for mindrebemidlede i Hjerting sogn eller med tilknytning til 

Hjerting Sogn. I lyset af at der kun er ca. 270 indbyggere i Hjerting vil det dog være nærliggende at 

anlægge en udvidet fortolkning af begrebet støtte til mindrebemidlede og at udvide støtten til 

også at omfatte Lintrup sogn. 

At få tilladelse til at bruge legatmidlerne til formål, der falder klart uden for støtte til 

mindrebemidlede, forekommer tvivlsomt.  

 

Til drøftelse. 

Referat: Udsættes 

13. Meddelelser. Siden sidst. 

a. Sognepræsten. 
b. Formandsmøde om struktur. 

Der har været formandsmøde d. 21. september om struktur i gl. Rødding Kommune, hvor vi 
var repræsenteret ved Dorthe Gebhard og Jens Christian Andersen. Referat fra mødet er 
vedhæftet dagsordenen. 

c. Budgetsamråd d. 7. september.  
d. Menighedsrådsmedlemmer 
e. Kurser. 
f. Andet. 

 
14. Eventuelt 

Næste menighedsrådsmøde er onsdag d. 26. oktober, hvor der også er fællesmøde.. 

Referat: Dorte Hundstrup bestiller mad. 
 

Anne sørger for kaffen. 

Med venlig hilsen 
 
Jens Kristian Poulsen 

 


